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Dne 18.01.2021 proběhlo 29. zasedání zastupitelstva obce Hrušky. 
Na programu byly tyto body:   
1. Starosta obce informoval o OZ zahájeném jednání k realizaci akce „úprava 

prostranství pod lipami“. Proběhla jednání ve věci obnovení platnosti 
stavebního povolení, proběhla jednání s firmou CETIN (bývalé O2), která 
požaduje zajistit přeložení vedení. Současně s realizací komunikace a 
chodníku proběhne i úprava předzahrádek nemovitostí v této lokalitě a také 
uložení chráničky pro budoucí vedení vysokorychlostního internetu.  

2. OZ projednalo žádost - odůvodnění p. Kučery jako podklad k zamítavému 
stanovisku JmK k jeho žádosti o změnu územního plánu obce (změna č.2).     
V režimu schvalování na odboru územního plánování MÚ Slavkov se nachází 
změna č.1 územního plánu obce týkající se stanovení poměrů zastavěné a 
nezastavěné plochy pro novou výstavbu ve staré zástavbě obce. Tato bude 
následně projednána v rámci veřejného hlasování. 

3. Starosta obce informoval OZ o stavu prací v lokalitě nové zástavby – 
proběhne osazení vodovodních jímek a schránek pro plynoměry. 

4. Pro účely převodu kabin od TJ Tatran na obec bylo zajištěno zpracování 
znaleckého posudku staveb. Obec tak bude moci uplatnit žádost o převod 
pozemku pod sportovištěm z ÚZSVMJ na obec. To nebylo doposud možné, 
neboť na pozemku byla stavba třetí osoby (TJ), která o převod pozemků žádat 
nemohla. (V současné době je převod již ve fázi řízení katastrálního úřadu). 

5. OZ projednalo potřebnost zpracování dotazníku k rozvoji a směrování obce, 
který bude během dubna/ května roznesen do domácností a bude sloužit jako 
podklad pro stanovení dalších priorit obce. Současně OZ plánuje vyhlásit 
výzvu pro občany, v níž by bylo možno navrhnout věc - projekt - akci - 
aktivitu, která by byla přínosná pro naši obec. Bude stanovena finanční částka 
(20 - 50 000 Kč), která by byla určena pro nákup/ vybudování/ přípravu 
projektu. Občané by mohli podat návrhy a ten, který by byl nejčastější nebo 
nejzajímavější, by byl následně realizován. OZ věří ve  Váš zájem a těší se       
na Vaše návrhy. Podmínky budou upřesněny a zveřejněny. 

6. OZ projednalo možnost odkupu pozemků od soukromého vlastníka pro účely 
budoucího možného rozvoje obce. (Tento odkup byl již realizován.) 

7. Starosta obce informoval OZ o plánovaném semináři (16.2.) pro obce regionu 
k problematice zadržování vody v krajině – seminář proběhne v Hruškách. 

8. OZ projednalo možnosti na podání žádostí o dotace dle vypsaných dotačních 
titulů. Z dotací JmK se nabízí oblast „zadržení vody v krajině a péče o zeleň“, 
oblast „rozvoje venkova“ (opravy v MŠ, ZŠ, OÚ, kulturní zázemí v obci), 
oblast „vinařství a zelinářství“ (vybavení moštárny). Z dotací vypsaných 
MMR se nabízí rozvoj technické infrastruktury. 

9. Starosta obce informoval OZ o jednání s farností Křenovice o nutnosti uzavřít 
smlouvu s Biskupstvím v Brně týkající se provozu a využívání místní kaple. 
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Dne 15.02.2021 proběhlo 30. zasedání zastupitelstva obce Hrušky. 
Na programu byly tyto body:   
1. OZ projednalo návrh změny č.2 územního plánu obce (žádost p. Kučery)       

o změnu plochy orné půdy na plochu pro zástavbu. Změna ÚP č.1 je již 
vypořádaná na Úřadě JmK, je schválena v OZ a čeká na veřejné projednání. 

2. OZ projednalo nabídky firem zúčastněných ve výběrovém řízení na akci 
rekonstrukce prostranství pod lipami a schválilo firmu VHS-stavby. 
Rekonstrukce bude zahájena v měsíci dubnu. 

3. OZ projednalo žádost pracovníků obce na zřízení fondu FKSP. 
4. OZ projednalo darovací smlouvy na příspěvky pro místní  organizace. 
5. OZ projednalo a schválilo návrh kupní smlouvy s firmou EGD (bývalý EON) 

na odkup 25 m2 obecního pozemku pro výstavbu trafostanice v nové zástavbě. 
Za OZ Svatava Horáčková 

Informace z obce 
Úprava územního plánu obce 
Na základě žádosti občanů byla zahájena dvě jednání ve věci změny ÚP obce.  
Změna č.1 řeší úpravu ploch zastavěných a nezastavěných pro novou výstavbu 
realizovanou ve staré zástavbě obce (tzv. koeficient zastavěnosti). Tento byl v OZ 
schválen na 70 % zastavěné plochy/ 30 % zeleně. Koeficient v nové zástavbě obce 
zůstává zachován, tj. 30 % zastavěné plochy/ 70 % zeleně. Dále byla řešena 
změna účelu využití areálu bývalého JZD a kravína pro zemědělské účely i  
průmyslové využití. Řešena byla i změna účelu použití obecního pozemku 
vedeného jako rezerva pro budoucí možnou výstavbu domu pro seniory (z orné 
půdy na plochu občanské vybavenosti). Jako poslední součástí byla žádost            
p. Kučery o změnu plochy orné půdy na plochu pro zástavbu – tuto změnu však 
Krajský úřad zamítl. Jako důvod byla uvedena nemožnost vyjmutí z půdního 
fondu při nevyčerpání stávajících ploch pro výstavbu vedených v současném 
územním plánu (tyto plochy však patří jiným soukromým majitelům).  
V úterý 6. dubna v 15 hod. by v sále OH v obci mělo proběhnout veřejné 
projednání této změny č.1ÚP a pokud nenastanou žádné komplikace, do měsíce 
by změna měla vejít v platnost. 
Pan Kučera podal proti zamítnutí rozpor a jeho žádost se bude opakovaně řešit      
v rámci změny č.2 územního plánu obce. 
Pokud se v obci projeví zájem o další výstavbu rodinných domů, je tato s ohledem 
na vyhlášenou 20letou stavební uzávěru možná jen v těch lokalitách, které jsou     
v územním plánu obce vedeny jako zástavbové plochy. Je však třeba vzít v potaz 
skutečnost, že v současné době je naplněna kapacita ČOV a případný stavebník by 
musel řešit odpadní vody formou septiku. VAK plánuje rozšíření kapacity ČOV, 
termín však zatím není znám. 
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Rekonstrukce prostranství „Pod lipama“ 
Po delší době příprav bude letos realizována akce „Úprava prostranství pod lipama“.  
Do výběrového řízení se přihlásily 4 firmy, vybrána byla firma VHS-stavby.         
V rámci projektu bude provedena nová jednosměrná komunikace dlážděná            
z žulových kostek a budou vybudována 4 parkovací místa pro jednotlivé 
nemovitosti. Uprostřed prostranství, mezi lípami, vznikne mlatová plocha              
s mobiliářem (lavičky), bude doplněno veřejné osvětlení, provedena příprava sítí 
pro zázemí při konání akcí - zejména hodů. Nově bude také vydlážděn žulový 
chodník od obecní hospody až po hasičku, kde bude nově zpevněna plocha 
zámkovou dlažbou. Před nemovitostmi v lokalitě budou zachovány předzahrádky 
s jednotnou výsadbou zeleně. Zbylé části ploch budou vyrovnány a zatravněny.    
V rámci této rekonstrukce bude položena chránička pro následnou přeložku 
kabelů CETIN (O2) a vysokorychlostního internetu (VIVO).  
Zrcadlově, přes hlavní tah silnice, 
bude vybudován nový chodník 
od nemovitosti Veleckých        
po Mixovo. 
Akce bude zahájena začátkem 
dubna, dokončení je plánováno 
do konce června. Stále věříme, 
že Hrušecké hody proběhnou a 
ž e p r o b ě h n o u j i ž                       
v rekonstruovaném prostředí. 

Výstavba rodinných domů 
V lokalitě zástavby RD jsou již dokončeny všechny sítě s výjimkou hlavního 
připojení el. vedení EON, které by mělo být dokončeno, včetně trafostanice,        
do konce května. Je vybudována hlavní komunikace, včetně parkovacích zálivů a 
vjezdů k nemovitostem. Jsou osazeny šachty a pilíře pro plynoměry a 
elektroměry, je osazeno veřejné osvětlení a rozhlas. Kolaudace sítí probíhá.        
Do konce března budou odevzdány všechny projektové dokumentace RD            
na stavební úřad, který by měl ve zjednodušeném režimu vystavit stavební 
povolení do konce dubna.  
Vše je velmi napjaté, neboť současná situace „covid 19“ nám klade velké 
překážky ve vyřizování čehokoliv. Věříme však, že budou dodrženy plánované 
termíny jen s minimální prodlevou a že během prázdnin by mohly být zahájeny 
první stavební činnosti. 
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Odpady 
Od září 2020 máme v obci zaveden nový motivační systém pro sběr, třídění a svoz 
odpadů. Každá domácnost může stav svého konta sledovat na webovém přístupu 
www.mojeodpadky.cz.  
Systém platebvychází z původní částky 450 Kč, kterou platil každý občan, a z této 
částky jsou nově odečítány slevy za různá hlediska úspor. Tzv. ekobody mají 
hodnotu 10 Kč a nejvyšší možná dosažená sleva může být až 70 %. Automatické 
slevy jsou získány tím, že domácnost separuje odpad a odevzdává separovaný papír, 
plast, elektro, oleje… K možnosti čerpat další slevy je ale nutno vyplnit odpadový 
dotazník, který řeší např. kompostování, ekologické bezobalové nákupy atd.  
Dosavadní čísla nám sice neposkytují ještě úplný obraz toho, jak se systém promítl 
do chování domácností a kolik kterého odpadu jsme svezli, je třeba delší sledované 
období. Nicméně níže uvedený přehled udává historii obce z hlediska odpadového 
hospodářství. Dosavadní výsledky ukazují, že nám bude do budoucna postačovat 
měsíční svoz tuhého domovního odpadu (TDO), na který bychom chtěli od dubna, 
popř. května přejít.  
Výběr poplatků probíhá z důvodu rozdílných částek pro jednotlivé domácnosti      
v hotovosti v úředních hodinách OÚ (pondělí a středa od 14 do 18 hodin) a je 
prodloužen s ohledem na komplikace spojené s Covid 19 až do měsíce června.   
Na rozdíl od okolních obcí, kde se výše poplatku pohybuje v úrovni 500-600 Kč,  
jsme základní částku 450 Kč prozatím nezvyšovali a uvidíme, jak se nám podaří ji 
zachovat ve vazbě na očekávané prudké navýšení poplatků za skládkování. 
Separací bychom měli množství TDO minimalizovat a náklady tedy snižovat.  
Je však třeba zdůraznit, že poplatek, tedy i vstupní částka 450 Kč, nezahrnuje 
pouze svoz a ukládání TDO a separovaného sběru. Je v něm započtena likvidace 
velkoobjemového a stavebního odpadu, bioodpadu, poplatek za občana              
pro ukládání dalších typů odpadů do sběrného dvora v Křenovicích. 
Stavební suť budeme sbírat v obci – v bývalé zahradě p.Tyraje, kde bude 
umístěn kontejner na suť a na dřevní odpad ke štěpkování. Bude zpřístupněn 
od soboty 27. března a následně každou druhou sobotu dopoledne. 

http://www.mojeodpadky.cz
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Opakovaně však žádáme občany, aby do volně přístupného kontejneru          
na biodpad ukládali jen MĚKKÝ ZELENÝ ODPAD - LISTÍ, TRÁVU, 
KOŘÍNKY apod. Tuhé části způsobují velké problémy při následném 
zpracování bioodpadu. TUHÝ ODPAD - VĚTVE, KEŘE, ČÁSTI STROMŮ 
ukládejte jako dřevní odpad ke štěpkování do bývalé zahrady p. Tyraje !!! 
Děkujeme za pochopení. 

Přehled základních druhů odpadů vysbíraných v obci (množství v tunách): 
MATERIÁL/ROK     2015    2016    2017    2018    2019    2020  
Papír     11,3    14,1    16,9    20,3    20,9    18,9 
Plast                     6,6      6,9      9,4    10,1    10,9    14,1 
Sklo         5,3      7,4      5,0    13,7    16,1    20,5 
TDO                          167,8       152,5     153,9    166,5    162,3    149,1 
TDO/obyvatele               0,22     0,20     0,20     0,21      0,21      0,19 
Z čísel je vidět, že v posledním roce (konkrétně v jeho poslední třetině, kdy jsme 
zahájili motivační systém sběru odpadů) dochází k úbytku množství TDO               
ve prospěch nárůstu separovaných složek. Jen u papíru se čísla nemění - důvodem je 
skutečnost, kdy se vznikem poplatku za uložený papír přestala obec tento odebírat 
od místních podnikatelů. Detailní čísla loňského roku ukazují průměrné množství 14 
tun TDO/ měsíc (leden - polovina září 2020) a 10 tun TDO/ měsíc (polovina září - 
prosinec 2020). V předchozích letech to bylo cca 12,5 - 14/tun měsíc. 
Menší množství TDO znamená menší platbu za jeho likvidaci, větší množství 
separovaných složek naopak znamená vyšší příspěvek obci ze systému 
EKOKOM. Tento činil doposud cca 30 000 Kč/ čtvrtletí; za poslední čtvrtletí 
2020 tento činil 55 000 Kč. 
Obec separuje odpady již mnoho let, ty poslední tři roky jsou separované složky 
sváženy přímo od nemovitostí občanů, což se projevilo v jejich nárůstu. Množství 
biodpadu, který občané ukládají povětšinou do vlastních kompostérů, není možné 
přesně evidovat. Prokazuje se však úbytkem TDO z popelnic. 
Samozřejmě, je to stále krátká doba na větší závěry, věříme však, že trend              
v úbytku TDO bude pokračovat, že budeme ještě více separovat a omezovat vznik 
odpadů, čímž budeme šetřit své výdaje. 

17.4.2021 dopoledne proběhne před Obecní hospodou  
sběr velkoobjemového odpadu a stavební suti. 

Podané žádosti o dotace 
Obec v úvodu roku požádala o dotace z následujících vyhlášených programů: 
• Program JMK, podpora rozvoje venkova – zažádáno o dotaci 250 000 Kč         

na rekonstrukci třídy MŠ Hrušky (50 % podíl obce) 
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• Program JMK, podpora vinařství a ovocnářství – zažádáno o dotaci 100 000 Kč 
na nákup lisu do plánované moštárny (65 % podíl obce) 

• Program JMK, podpora boje proti suchu – zažádáno o dotaci 50 000 Kč            
na následnou péči o zeleň na návsi (30 % podíl obce) 

• Program JMK, podpora sboru dobrovolných hasičů – zažádáno o dotaci 45 000 Kč 
na vybavení výjezdní jednotky (30 % podíl obce) 

• Program MMR, technická infrastruktura – zažádáno o dotaci na budování sítí a 
přístavba moštárny ve dvoře OÚ      

Ohlédnutí za minulým rokem - akce a projekty realizované v roce 2020 
• Výstavba 3 bytů v podkroví budovy OÚ, zateplení a nová fasáda + bezbariérový 

přístup do budovy OÚ  
• Obec zavedla nový motivační systém sběru odpadů MESOH 
• Obec ve spolupráci s mnoha dobrovolníky v obci zajistila ušití přes 5 000 

ochranných roušek. Tyto byly věnovány jak místním seniorům, tak okolním 
zdravotnickým zařízením 

• V době „koronavirové pauzy“ provedly jednotlivé spolky v obci mnoho úprav  a 
rekonstrukcí svých stanovišť (kabiny, rybářská buňka, klubovna hasičky, 
oplocenka …) 

• Kácení smrků napadených kůrovcem v lokalitě „vinohrady“ – pod střelnicí 
• Nákup nového automobilu pro místní hasičskou jednotku  
• Byla provedena výměna svítidel veřejného osvětlení, klasické lampy byly 

nahrazeny LED svítidly. Byl posílen řád VO – podél nové komunikace               
v Chaloukách, v lokalitě nové zástavby, v „Dofkové uličce“,  u rybárny 

• Byla zakoupena nemovitost bývalého statku od paní Panajotidisové a pana 
Unzetlicha, byla zakoupena stodola přiléhající k této nemovitosti. Obě budovy 
budou složit jako rezerva/ zázemí pro další možné projekty obce 

• Byla vybudována nová počítačová učebna v budově ZŠ Hrušky  
• Provedena rekonstrukce kanceláře, šatny a sociálního zázemí pracovníků MŠ  
• Byla provedena oprava „božích muk“ 
• Byl realizován prodej obecních pozemků pro rodinnou zástavbu. Byla zahájena 

výstavba sítí v lokalitě 
• Byl vysazen nový sad ovocných stromů o rozloze cca 3 ha v lokalitě u nového 

biokoridoru směrem na Vážany  
• Obec přispěla finančními částkami pro Charitu Hodonín (podpora charitní 

zdravotní služby), farnost Křenovice (rekonstrukce fary), obec Šumvald 
(postižení záplavou) aj. 

• Byla provedeny opravy budovy „kláštera“ 
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Covid 19 v naší obci 
Dle celostátních statistik a informací, které má obec k dispozici se počty 
nakažených v obci dlouhodobě drží na nízké úrovni. Přáli bychom si, aby tomu 
tak bylo i nadále a zvládli jsme toto nešťastné období bezbolestně. Všichni jsme 
již unavení a celostátní čísla a restrikce nám stále nedávají naději na konec zákazů 
a omezení. Nezbývá nám, než věřit v lepší časy, být opatrní, pečovat o své zdraví 
a být k sobě ohleduplní. Život na vesnici nám dává jistou výhodu, kterou nemají 
obyvatelé měst žijící  v bytech. Většina z nás má malý dvorek, zahrádku – nejsme 
nuceni být zavřeni mezi čtyřmi stěnami. Okolí vesnice nám rovněž dává možnost 
procházek a prostor  pro pohyb. To společné setkávání nám ale samozřejmě chybí.  

Ve vazbě na poslední vládní opatření vyvstala otázka provozu dětského hřiště         
v obci. Zavření hřiště jsme vyhodnotili jako ne zcela nutné a efektivní. Není nás     
v obci tolik, nemocnost zde není vysoká a za děti jsou zodpovědni rodiče, kteří by 
měli dohlédnout, kam děti chodí a kolik se jich  na daném místě shlukuje. Obec   
ve spolupráci s místními hasiči zajistila v úterý 2. března a v neděli 7. března 
dezinfekci dětského hřiště a autobusových zastávek. Tyto činnosti bude 
periodicky opakovat i nadále tak, aby se zvýšila bezpečnost míst, na nichž se 
může shromažďovat více osob. 
Dále obec zajistila nákup respirátorů FFP2 pro seniory nad 65 let věku – tyto byly 
bezplatně v počtu 5 kusů na osobu rozvezeny  do domácností. 

Co plánujeme pro rok 2021 
- Úprava prostranství pod lipami 
- Rekonstrukce vozovky „panelka“ 
- Ve spolupráci s EON, který bude realizovat přeložku el.vedení do země, 

rekonstrukce chodníků (snad září) 
- Oprava třídy MŠ (dle dotace) 
- Zahájení projektu obecní moštárny v areálu dvora OÚ (dle dotace) 
V rámci výsadby nového sadu došlo v důsledku pohybu techniky a deštivého 
počasí k poškození polní cesty z obce k sadu. Výsadbu nebylo možno odložit      
na "příznivější" dobu. Cesta bude opravena v nejbližším možném termínu, jak to 
dovolí počasí. Jedná se však o hliněnou polní cestu, která bude trpět vždy.  

Jan Kauf a Svatava Horáčková 
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V Hruškách je hezky  
Současná situace bohužel neumožňuje realizovat nic z toho, na co jsme byli 
zvyklí v minulých letech. Ať už to byly plesy, ostatky, košt vína, dětský karneval 
nebo blížící se pálení čarodějnic. Naše aktivity tak zůstávají prozatím utlumeny    
s přáním, aby už alespoň léto a podzim dovolily více. O změnách či otevření akcí 

Vás budeme informovat. 
Oficiální sportovní soutěže a 
aktivity byly rovněž přerušeny, 
přesto letošní zima umožnila 
po delší době alespoň pár dní 
bruslařského vyžití na místních 
rybnících nebo sáňkování. 
Všem byly brusle vzácné a 
hrušecké rybníky takříkajíc 
„praskaly ve švech“. Hrušecký 
katastr je ale krásný i         
pro procházky, jen je třeba 
počítat         s blátem a mokrým 
terénem. 

Svatava Horáčková 
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Sousedská skupina  
Na Facebooku začátkem března vznikla nová skupina určená pro všechny 
obyvatele obce Hrušky. Přesný název, pod kterým je možné ji vyhledat a přidat se 
do ní, je Hrušky – sousedská skupina. V této chvíli již má více než 130 členů a 
věříme, že se přidají i další. A k čemu má tato skupina vlastně sloužit? Hlavním 
cílem je poskytnout místo, kde můžete řešit se svými sousedy všechno, co vás jen 
napadne. Virtuální prostor sice nikdy nenahradí osobní vztahy a komunikaci, 
obzvlášť ve světle aktuálních omezení souvisejících s koronavirem, ale může být 
užitečným pomocníkem v udržování i navazování sousedských vztahů. 
Aktuálně ve skupině probíhá soutěž ve hledání 120 malovaných kamínků, které 
byly ukryty po celé obci. Vítězem se stane ten, kdo kamínků najde nejvíc. 
Motivací je drobná odměna pro nejúspěšnějšího hledače. Věříme, že obzvlášť děti 
budou mít o něco větší chuť si po obci udělat hezkou procházku.  
Sousedská skupina má ale mnohem širší potenciální využití, členové můžou 
nabídnout cokoliv k prodeji (např. přebytky ze zahrady), poptat, co potřebují      
(např. dřevo či vypůjčení vrtačky), svolat své spoluobčany k něčemu prospěšnému 
(např.  k přípravě ledu na bruslení), zorganizovat akci pro radost dětí či dospělých, 
domluvit si parťáky na sport, vyřešit problém, který je v obci tíží, či někoho veřejně 
pochválit „před nastoupenou jednotkou“. Fantazii se opravdu meze nekladou a         
s aktivním přístupem svých členů může tato skupina být dobrým nástrojem           
pro utužení obecní pospolitosti i začlenění nových obyvatel obce do komunity. 

Lucia Halámková 

Seniorská obálka  
V jednom z minulých zpravodajů jsme představili projekt 
„Seniorská obálka“. Jedná se o formulář v plastové 
obálce, do kterého senioři (i za pomoci příbuzných, 
sousedů, známých nebo svého praktického lékaře) vyplní 
základní údaje o své osobě. Uvedou zde především 
informace o svém zdravotním stavu, užívaných lécích, 
kontakty na své blízké osoby a praktického lékaře. 
Obálku pak umístí pomocí „kolíčku“ na lednici, na vnitřní 
straně vchodových dveří nebo jiné viditelné místo.  
Pokud je v případě zdravotních potíží či kolapsu přivolána zdravotní pomoc, mají 
záchranáři informace o tom, že obálku mohou mít někteří lidé připravenou a 
budou ji na uvedených místech hledat, protože jim usnadní prvotní ošetření           
v domácnosti. Běžně se totiž stává, že osoba, která potřebuje pomoc, není schopna 
tyto základní údaje poskytnout. Také příbuzní, kteří jsou zpravidla ve stresu, 
nemusí být schopni přesně sdělit důležité informace vztahující se k události a 
zdravotnímu stavu ošetřované osoby. 
Senioři, příp. i ostatní obyvatelé Hrušek se zdravotními problémy, mohou tuto 
obálku získat zdarma. Postačí, když se nahlásí na Obecní úřad Hrušky. Obálku      
s tiskopisem a s „kolíčkem“ jim doručí hasiči, kteří jim v případě zájmu pomohou 
s vyplněním údajů.                                                                        Lenka Štěpánková
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Projekt  Rozvoj odborného vzdělávání na ZŠ Hrušky   
O d z a č á t k u t o h o t o 
kalendářního roku využívají 
žáci naší základní školy nově 
zbudovanou počítačovou a 
jazykovou učebnu, která 
vznikla  v závěru roku 2020  
v rámci projektu Rozvoj 
odborného vzdělávání na ZŠ 
Hrušky. Cílem projektu bylo 
z vý š e n í b e z p e čn o s t i a 
související modernizace IT 
infrastruktury školy, aby 
implementací projektu byly 
n a p l n ě n y S t a n d a r d y 
konektivity škol, jakož i 
vybudování nové odborné 

multimediální učebny a zajištění bezbariérového přístupu v celé školní budově. 
Nově je tedy ve všech vnitřních prostorách dostupné připojení k internetu, zahrada 
školy a venkovní učebna je pokryta venkovní wi-fi sítí. Veškerá IT struktura školy 
je pak realizována v souladu se Standardy konektivity škol. Odborná 
multimediální učebna je vybavena desíti pracovními stanicemi pro žáky a 
pracovištěm učitele. Učebna je používána jednak  pro práci v IT prostředí, jednak 
jako jazyková učebna díky zabudované komunikační platformě.  
Bezbariérovost školy byla v rámci projektu řešena přestavbou žákovských WC     
v přízemí školy tak, aby tato byla použitelná pro osoby s postižením. Pro transport 
postižených byl pořízen mobilní schodolez (pásové zařízení umožňující 
připevnění a transport invalidního vozíku po schodištích).  
Na fotografiích  níže můžete vidět jednak novou IT učebnu, WC pro postižené a 
schodolez. Žáci školy bohužel k vidění nejsou, neboť škola je nařízením vlády 
jako možné ohnisko nákazy Covidem - 19 opět uzavřena. 

J.Mácka 
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Distanční výuka ve školce 
Jak již všichni víme, 1.3.2021 se na základě rozhodnutí vlády musela zavřít 
všechna školská zařízení, včetně mateřských škol.  
Distanční vzdělávání je povinné i pro předškoláky. Naše školka nabízí distanční 
vzdělávání ve dvou formách. Předškolákům jsou posílány na e-mail pracovní listy 
a dvakrát týdně se děti schází na online výuce se svou třídní učitelkou. Paní 
učitelky se v online hodinách zaměřují každý týden na jiné téma a snaží se děti 
alespoň touto formou připravit do ZŠ. Naší snahou je, aby byla distanční výuka 
dostupná všem, proto si mohou rodiče v MŠ zapůjčit tablety, popřípadě 
vyzvednout okopírované pracovní listy. V naší mateřské škole navíc děláme i 
přípravy pro ty nejmenší a posíláme rodičům na e-mail náměty činností, které 
mohou s dětmi dělat.  
Společně věříme, že tato náročná doba brzy uplyne a my se sejdeme s dětmi v naší 
mateřské školce všichni zdraví. Dodržujme tedy všechna opatření, abychom se 
mohli sejít co nejdříve. 

Za kolektiv MŠ napsala Hana Večeřová 

Ve školce jsme se nenudili 
Věděli jste o tom, že v únoru proběhly zimní olympijské hry? Není to výmysl, 
skutečně se u nás v mateřské škole v Hruškách konala olympiáda. Děti se na celý 
týden rozdělily na menší skupinky podle různých národností, a tak jsme u nás       
v tělocvičně mateřské školy měli tým České republiky, Slovenska, Rakouska, 
Německa a Polska. Seznámily se tak s vlajkou a hymnou nejen České republiky, 
ale i našich sousedních států. Stejně jako na olympiádě jsme hry zahájili 
slavnostním nástupem za doprovodu Olympijské hymny. Paní učitelky si 
připravily úpravy klasických zimních sportů, a tak si děti vyzkoušel krasobruslení, 
jízdu na bobech, curling, biatlon a zřejmě nebude náhoda, že největší nadšení 
vyvolal lední hokej. 
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Jako nejnáročnější disciplínou, a tak trošku netradiční, se ukázaly speciální lyže 
pro dva. Naši malí závodníci museli prokázat vzájemnou spolupráci a koordinaci 
pohybů, aby se společnými silami dostali do cíle. Pro některé to byl velký oříšek, 
ale všichni to nakonec třeba s malou pomocí zvládli. Vydaná energie se dětem 
hned vrátila, a to, když měli povzbuzovat paní učitelky, které si tuto disciplínu     
za bouřlivého skandování a jásotu diváků vyzkoušely také. Závěr her se nesl         
v duchu předávání diplomů a medailí, které všichni sportovci pak hrdě ukazovali 
svým rodičům. 

  

V únoru děti nejen sportovaly, ale na týden jsme měli školku plnou princezen, 
komiksových hrdinů a jiných pohádkových postav, a to u příležitosti tématu 
karnevalového veselí. Některé děti nám předvedly dokonce více masek a všechny 

n á m n a d š e n ě 
vyprávěly o svých 
postavách, do kterých 
s e n a p á r c h v i l 
p r o m ě n i l y . J a k o         
na správném karnevalu 
nechybělo ani tančení 
a plnění zábavných 
úkolů. Děti si celý 
týden náramně užily.  

Za kolektiv MŠ napsala 
Lucie Chomčová,  

asistentka pedagoga 
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ODPOČÍVÁNÍ DĚTÍ V MŠ - téma stále aktuální 
Potřeba odpočinku je individuální. Některé dítě je spavé a některé ne. Některé 
běhá celý den a jiné je za chvíli unavené. Každý máme jiné tělo a jiné potřeby.                  
V předškolním věku bývají rozdíly opravdu velké. A je třeba je respektovat.  
Dítě ve školce musí být velmi samostatné. Poprvé v životě je součástí kolektivu            
bez opory maminky a blízké rodiny. Je to velký krok. Navíc ve školce během 
dopoledne cvičí, tančí, zpívá, rozvíjí v oblasti jazyka, matematiky, umění... Musí 
dodržovat pravidla. Samo si připravuje stůl, nosí a odnáší jídlo a pití, samo pečuje 
o svou hygienu. Pak se vydá ven a tam si pořádně zaběhá a všemi smysly 
prozkoumává svět.  
Po obědě část kamarádů odejde, nastává čas klidového režimu. Ten je pro všechny 
školky závazný. Zážitků již bylo mnoho a děti si potřebují odpočinout, lehnout si    
na lehátko, poslechnot si pohádku. Kdo potřebuje, usne, kdo nepotřebuje, chvíli 
odpočívá a za chvíli si může potichu třeba prohlížet knížky. 
Je dobré vědět, že se děti ke spaní nijak nenutí. Někdo lehne a spí, někdo lehne a 
nespí. Budit dítě, které je unavené a ihned usnulo, učitelka nesmí. Její povinností 
je dítěti odpočinek dopřát. Když by si dítě nelehlo, asi by neusnulo.  
Může se zdát, že učitelka nemá právo děti nutit, aby si lehly. Ale co je to "nutit"?   
Při vedení skupiny dětí totiž po dětech chceme spoustu věcí:  
• Aby si sedly k jídlu. 28 lítajících dětí s 28 namazanými krajíci chleba by mohlo 

způsobit 28 fleků na koberci a 25 dětí by se nejspíš nenajedlo... O nebezpečí 
zaskočení sousta nemluvě. 

• Aby se seřadily do dvojic a držely se za ruce. 28 dětí volně poskakujících      
přes silnici by mohlo způsobit v nejlepším případě chaos v dopravě...                             
A z bezpečnostích důvodů to prostě nejde.     

• Aby byly tiše, když kamarád vypráví. 28 hlásků najednou je velmi hlasitá 
kakofonie... Trochu o uši...   

• Aby používaly WC v odpovídajících polohách. Protože jinak to bude chtít 
úklidové komando... 

• Aby se do divadla společensky oblékly a byly úplně tiše během celého 
představení. Běhající a křičící děti v převleku Spidermana by se na jevišti 
vyjímaly, ale není to účel...  

•  atd., atd., atd..... 
Takto děti "nutíme" prakticky celý den. Nebo můžeme říct, že po nich chceme, 
aby se fyzicky i psychicky přizpůsobovaly. Socializují se. Učí se pravidla skupiny. 
Učí se respektovat, že svoboda jednoho končí tam, kde začíná svoboda druhého. 
Učí se dělat věci společně a zároveň bezpečně. Učí se starat samy o sebe. To vše 
je svázáno s velkým množstvím pravidel. Je samozřejmě žádoucí, aby měly 
prostor pro volnou hru, učily se vlastním tempem a mohly ovlivňovat dění. 
Učitelka však musí vhodným způsobem stanovit hranice.  
Odpočinek je součást života ve školce, důležitá část života člověka. Dítě by se 
mělo naučit být v klidu, jen samo se sebou. Vnímat své tělo a své pocity. Zároveň 
se při společném odpočívání učí ohleduplnosti a empatii. Rozvíjí svou emoční 
inteligenci. To vše je základem pro budoucí naplněný osobní život.   
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V předchozích letech bylo módním trendem v některých školkách, že odpočívaly 
jen menší děti a předškoláci měli "klidovou činnost". Nakonec se od této metody 
ustoupilo, jelikož patřiční odborníci zjistili, že spící nebo odpočívající děti jsou 
daleko více odpočatější, ohleduplnější, laskavější a usměvavější.  
A věřte, nevěřte skoro každý den usne i právě ten rodiči zmíněný „nespavý“ 
předškolák. Také musíme dát velký pozor na „klidovou činnost", za kterou se 
vydává práce s pracovními listy předškolní výchovy, tato však patří                        
k nejobtížnějším úkolům celého dne! Ta nemá s odpočinkem co dělat! Pokud se    
v některých  mateřských školách neodpočívá vůbec, je to v rozporu s požadavky 
na psychohygienu v předškolním věku. A na dětech je to velmi znát. Jsou 
přetažené, rozlítané, rozkřičené, protivné...  
Někdy se dítě vyspí ve školce a pak se mu doma nechce do postele včas. Ale 
spalo, protože bylo unavené, potřebovalo to. V tomto pomůže dítěti pravidelný 
rituál. Je důležité důsledně na něm den po dni trvat a nastavit si tzv. pravidla. 
Například, když maminka uloží dítě ke spánku, rozloučí se a už mu znovu 
nepovoluje, jít se napít, vyčurat, dát pusinku, zapínat tablet s pohádkou a další 
různé projevy. Rodič všechny tyto potřeby může vykonat s dítětem před  jeho 
uložením a potom trvat na klidném usínání. Zkusme se zamyslet, zda neděláme 
něco špatně „MY“ rodiče, zda nejsme  k dětem při večerním ukládání velmi 
benevolentní.  
Často má rodič osobní trauma ze spaní ve školce, které neprobíhalo, jak mělo. 
Zbytečně jej pak přenáší na dítě, to ovšem není vůbec potřeba, musíme věci brát 
zodpovědně i s rozumem. Pokud dítě půjde spát ve večerních hodinách jak má, 
může nám pak být dobrou odměnou klidný, pohodový večer. 

                                                                             Zdroj: Učitelské noviny 

--------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Jubilanti v prvním čtvrtletí 2021  
 Bazalová Helena 70 let  Jedličková Blažena  81 let 
 Krejčíř Jiří  70 let  Cigánek Jan    82 let 
 Masař Josef  70 let  Fojtíková Zdeňka 82 let 
 Kropáček Miroslav 70 let  Macháčková Anna 83 let 
 Dočekal Oldřich 75 let  Štefan Vojtěch   84 let 
 Pokorný Klement 75 let  Katrinec Ján    85 let  
 Maršal Milan  75 let  Lužová Květoslava 85 let 
 Fraňová Anastázie 80 let  Palečková Josefa 85 let 
 Bílková Anna  80 let 

Jubilantům přejeme vše nejlepší, radost ze života a především pevné zdraví.
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Hasiči 
Anketa Dobrovolní hasiči roku 2020 
Hasičský sbor Hrušky se přihlásil do 10. ročníku ankety Dobrovolní hasiči roku    
s preventivní akcí s názvem „Každý to zvládne“, která se konala 31.10.2019. 
Jednalo se o odpolední program pro děti, v podvečer si užitečné informace 
vyslechli dospělí a zejména senioři.  Odborná porota posoudila nejen přihlášku, 
ale i celkovou činnost sboru a poslala nás do finále soutěže. O dalším umístění 
rozhodly hlasy příznivců a podporovatelů. 
Slavnostní vyhlášení výsledků ankety se konalo 16. prosince 2020 v brněnské 
Zooner Bobyhall. Tento večer natáčela Česká televize a v jeho průběhu nechyběla 
účast patronů ankety (Petr Rychlý, Ondřej Vetchý a Ilona Czáková). Hudební 
vystoupení si připravili Bára Basiková, Monika Absolonová, Ilona Czáková,         
4 Tenoři a skupina Kamelot. Vzhledem k protikoronavirovým opatřením se tohoto 
večera mohl bohužel zúčastnit pouze jeden zástupce sboru. 

Po pěti letech jsme se umístili  
v kategorii sbory dobrovolných 
hasičů opět na 1. místě            
za oblast „Jih Moravy“. To 
nám přineslo finanční dar        
ve výši  80 000,- Kč na činnost 
sboru, skleněnou helmu, 
radiostanici a další drobné dary. 
Moc děkujeme všem, kteří 
nám zaslali svůj hlas. Byl 
jich neuvěřitelný počet, 
celkem 1 072. 

Akce výjezdové jednotky 
Od počátku roku se hasiči 
věnovali především technickým 
v ý j e z d ům . Š l o z e j m é n a              
o odstranění polámaných větví 
a pokácení stromů , které 
ohrožovaly bezpečnost obyvatel 
nebo dě t i p ř i sáňkování .            
V rámci opatření v souvislosti                 
s onemocněním Covid-19 
rozvezli členové jednotky 
respirátory občanům starším 65 
let. Následně také provedli 
desinfekci vybavení dětských 
hřišť a autobusových zastávek. 
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Sbírka dětských pyžamek 
Na počátku roku se rozběhla sbírka pyžamek pro Dětskou nemocnici v Brně.      
To pro nás bylo inspirací, a proto jsme se rozhodli uspořádat podobnou sbírku, jen 
pro jinou nemocnici. 
V době od 20. ledna 2021 
proběhla sbírka použitých i 
nových pyžamek pro Dětské 
oddělení Nemocnice Vyškov.         
Do akce se zapojili nejen místní 
obyvatelé, ale přidaly se i některé 
maminky ze Zbýšova a Šaratic.  
Ve čtvrtek 4. února jsme předali 
zástupcům nemocnice a dětského 
oddělení celkem 166 pyžamek 
různých velikosti, které budou 
používat malí pacienti během 
svého nemocničního pobytu. 

              Lenka Štěpánková 

Rybáři 
I když letošní zima nebyla příliš mrazivá, přece jen hrušecké rybníky alespoň      
na chvilku pokryl led. Zamrzlá vodní plocha přilákala bruslaře, ale vyžadovala i 
pozornost rybářů. V ledu prosekávali odvzdušňovací otvory pro unikání 
bahenního plynu, pro více světla a kyslíku ve vodě. 
V roce 2019 zakoupená a z Křenovic přivezená již vysloužilá plechová buňka 
dostala zcela novou podobu. Rybáři ji „oděli“ do dřevěného opláštění, které lépe 
ladí s okolní přírodou, do objektu přivedli elektrický proud. Na rekonstrukci 
vnitřních prostor už v roce 2019 nezbyl čas. Proto se do ní rybáři pustili v roce 
2020. Nově obložili vnitřní stěny, strop i podlahu, buňku vybavili nábytkem.       
Do oken byly namontovány mříže proti nenechavým jedincům, zámkovou 
dlažbou byl vydlážděn prostor před buňkou. V místech, kde okolní půdu 
„poznamenala“ stavba, se zazelenala nová travička. Buňku chtějí rybáři využívat 
jako zázemí při konání rybářských závodů a jiných akcí u rybníka, a také jako 
sklad. Aby i na horním rybníku mohlo být kdykoliv v parném létě dáno                 
do provozu čerpadlo k provzdušňování vody, vybudovali pro něho rybáři pevný 
betonový základ. 5. května 2020 provedli výkopové práce pro přívod elektřiny, tu 
posléze odborná elektrikářská firma zapojila z hokejových kabin. 
V loňském roce Výbor pro správu rybníků vydal celkem 90 povolenek k lovu ryb. 
Z celkového počtu byla 71 povolenka pro dospělé, 16 povolenek pro děti a            
3 povolenky byly vydány zdarma. Z rozhodnutí Výboru pro správu rybníků čestné 
povolenky dostávají členové starší 80 let.  
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Ceny povolenek k lovu ryb se oproti roku 2019 zvýšily: u mládežnických ze 600 
Kč na 750 Kč, pro dospělé z 1 200 Kč na 1 500 Kč. Zvýšené poplatky byly určeny 
na tisk nových povolenek a rybářských řádů, na náklady při pořádání rybářských 
závodů, na dopravu rybí obsádky soukromým vozidlem, nákup krmení a jiného 
spotřebního materiálu. 
V roce 2020 byly hrušecké rybníky zarybněny 600 kg kapra a 40 kg štiky           
(69 kusů). Bylo z nich vyloveno 186 kaprů (o celkové hmotnosti cca 618 kg),        
2 štiky (6 kg), 16 amurů (73 kg), 1 candát (3 kg), 1 úhoř (1,5 kg), 2 sumci míry 
116 a 130 centimetrů.  

Za Správu rybníků Václav Štefan 

Činnost Mysliveckého spolku Podhejdí v roce 2020 
Myslivecký spolek (MS) Podhejdí vykonával v roce 2020 právo myslivosti          
v honitbě Honebního společenstva (HS) Hrušky na výměře 520 hektarů 
zemědělské půdy. Právo myslivosti bylo MS Podhejdí pronajato v roce 2013         
s platností do roku 2023. 
Členy spolku jsou: Miroslav Fraňo, Pavel Štefan, Ing. Petr Košulič, Jiří Štefan, 
Karel Simandl, Lubomír Trampota, Drahoslav Krejčíř, Petr Uher a „nečlen“, ale 
stálý pomocník Jaroslav Kittner.  
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MS Podhejdí má ze zákona schválenou mysliveckou stráž, kterou vykonávají 
Miroslav Fraňo a Pavel Štefan. Zákon o myslivosti také ukládá uživatelům 
honitby používat lovecké psy s příslušnou zkouškou. I tuto podmínku MS 
Podhejdí splňuje, protože majiteli lovecky upotřebitelných psů jsou Jiří Štefan, 
Ing. Petr Košulič a Miroslav Fraňo. 
Členové mysliveckého spolku vyvíjeli 
aktivity po celý rok. Ty spočívaly          
v práci v honitbě a péči o zvěř, zejm.    
v zimním období. 16. května sběrem 
kovového odpadu ulevili myslivci 
domácnostem od starých nepotřebných 
věcí a odvozem asi 40 q do kovošrotu 
pomohli i přírodě nevytvářením 
černých skládek. Až teprve po poctivé 
práci mohli pomýšlet na lov zvěře. 
Na jaře po dlouhé zimě, kdy skončilo 
přikrmování zvěře, každý člen spolku 
provedl vyčištění, opravu a sanaci krmných zařízení, která je důležitá pro prevenci 
onemocnění zvěře. V revíru bylo postaveno 7 krmelců, 14 zásypů a 7 zaječích 
krmelců. K uchovávání sena sklizeného v letním období sloužily 2 velké seníky 
rozmístěné tak, aby vzdálenosti do krmných zařízení byly co nejkratší.                      
V biokoridoru Náloch k uvedeným zařízením přibyl v loňském roce nový 
samostatně stojící posed (v mysliveckém slangu jsou takové posedy označovány 
slovem kazatelna). Rozdíl mezi posedem a kazatelnou je ten, že posed je otevřený, 
zatímco kazatelna uzavřená. 

V dubnu a květnu byl již čas na přípravu políček a jejich osetí ječmenem, kukuřicí 
a jinými plodinami pro zvěř. V nově vybudované oplocence v biokoridoru            
v Kusech zasadili myslivci a jejich příznivci 300 kusů smrkových sazenic, které 
poctivě zalévali Pavel Štefan, Jarek Kittner a Luboš Trampota. Nové stromy se 
stanou náhradou za v minulých letech kůrovcem napadené smrky v katastru obce, 
které v roce 2020 byly určeny ke skácení.  
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Myslivci se postarali o vytěžení napadeného smrkového dřeva v oblasti kolem 
bývalé střelnice ve Vinohradech. 50 kusů sazenic stromků doplnilo stávající 
výsadbu v biokoridoru Náloch. 
V květnu, kdy se rodí mláďata, nabádali myslivci občany k ohleduplnosti              
při procházkách v přírodě. Jak se chovat, aby nebyla rušena bezpečnost a pohodlí 
zvěře v tomto, ale i ostatním ročním období, informovaly tabule, které vyrobil a       
u cest umístil Pavel Štefan. Myslivci apelovali zejména na pouštění psů ve volném 
prostoru, což je stále opakovaným problémem. V našem revíru je možné setkat se 
ponejvíce se zajícem polním, bažantem obecným, srnou obecnou, jelenem 
evropským, prasetem divokým a jen vzácně s koroptví polní. Avšak i netradiční 
druhy zvěře lze u nás spatřit. Patří mezi ně sojka obecná, holub hřivnáč, krahujec 
obecný, poštolka obecná, jestřáb lesní, krkavec velký, káně lesní nebo výr velký.  
Loňské deštivé počasí bylo příznivé pro růst zeleného krmení. Již v květnu dovolilo 
myslivcům začít s prvními senoseči vojtěšky, trav a pícnin. Před začátkem sečení 
bylo třeba nejdříve projít políčka, v nichž mohla být zalehlá zvěř. 
Klid v přírodě je více než důležitý v i červnu, kdy už nová mláďata povyrostla, ale 
jsou stále velmi zranitelná. Kromě volně pobíhajícími psy jsou malá srnčata, 
zajíčci, bažantí kuřata a další ohroženi i jinými predátory. Patří mezi ně např. lišky 
a kuny. Proto myslivci provádí odlov škodné zvěře v době, kdy jim to umožňuje 
zákon. Celoročně je povolen odstřel černé zvěře, tj. prasete divokého, kvůli 
nebezpečí afrického moru prasat. Početná je i jelení zvěř. 
23. a 30. června se 7 členů MS + 1 příznivec podílelo na okopávce tří arů krmné 
řepy. V říjnu a počátkem listopadu se jí podařilo sklidit celkem 6 tun. Řepu, která 
v potravě zvěře znamená přísun vody, rozváželi myslivci po honitbě, část uložili 
do krechtů na zimní období. Vodu v horkých letních měsících naváželi i do 16 
napajedel nainstalovaných v revíru.  
Před sklizní řepy proběhly ještě žňové práce. 13. srpna se podařilo dostat pod střechu 
ozimou pšenici a ječmen jarní, s jejichž výnosy byli myslivci velice spokojeni.  
Každoročně všichni uživatelé honiteb jsou ze zákona o myslivosti povinni uskutečnit 
sčítání zvěře. To se děje v termínech určených krajskými správami myslivosti 
jednotně pro všechny honitby v kraji v únoru a březnu. Z údajů o nasčítané zvěři jsou 
následně vypracovány podklady plánu mysliveckého hospodaření v honitbě.         
Podle něho pak mohou myslivci ulovit jen určité počty zvěře. 
Tradiční závěr roku a završení myslivecké sezóny se však odehrál v režii 
koronaviru. Z naplánovaných tří honů se uskutečnily jen dva, a to ještě                
za přísných hygienických podmínek. Kvůli zákazu shromažďování v uzavřených 
prostorech se po honech nekonalo tradiční posezení na „klášteře“, střelci i honci 
se po vykonané poctě zvěři rozešli do svých domovů.  
Zcela odvolán byl hon plánovaný na sobotu 21. listopadu 2020. Uskutečnil se až 
hon o měsíc později, 19. prosince 2020 za účasti 18 střelců z Hrušek, Nížkovic, 
Kobeřic, Křenovic, Blučiny, Heršpic a Slavkova, které provázelo 5 psů.                 
S nošením zvěře pomáhalo 8 honců. V podmračeném počasí, ale po předešlých 
deštích velmi mokrém a blátivém terénu vykonali střelci 5 lečí. Před začátkem 
honu nebyli střelci kontrolováni Policií České republiky.  
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Hon 28. prosince 2020 provázel vítr, jehož síla naštěstí nebyla tak velká jako         
v předcházejících dnech. Myslivcům pochůzku po honitbě usnadnil i mírný noční 
mrazík, který utužil rozblácenou zem. 27 střelců, 9 psů a 6 honců vykonali celkem 
4 leče. Na hon přijeli hosté z Blučiny, Heršpic, Křenovic, Vážan, Karlína, Mokré-
Horákova a Slavkova. Ani tentokráte se Policie České republiky ke kontrole 
zbraní, zbrojních povolení a alkoholu nedostavila. Hrušečtí myslivci jsou 
svědomití a přestupků se nedopouští. 

  
Za Myslivecký spolek Podhejdí Pavel Štefan  

Myslivecký spolek Podhejdí Hrušky provede v sobotu 17. 4. 2021 sběr 
železného šrotu - od 8.00 hod. Žádáme občany, aby šrot, který nám chtějí 
věnovat, připravili v sobotu ráno před dům.  
S těžkými kusy se nemusíte namáhat, my je vyneseme sami. Za podporu 
předem děkujeme 

Miroslav Fraňo předseda MS 
--------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Správa kaple v Hruškách - Tříkrálová sbírka 
V letošním roce proběhla tříkrálová sbírka netradičním způsobem – bez obchůzky 
Tří králů. Kdo však chtěl přispět Charitě na potřeby pro ty, kteří jsou na tom 
opravdu špatně, mohl finanční obnos vložit do pokladniček v místním obchodě a 
na Obecním úřadu; další možností bylo využití bezhotovostního převodu na účet 
Charity. V hotovosti se letos v naší obci vybralo 21 080 Kč.  
Díky všem, kteří i za těchto ztížených podmínek neopomněli podpořit potřebné. 
Na tento rok, kdy jsme všichni paralyzováni opatřeními proti pandemii covidu 19, 
zatím nepřipravujeme žádné akce. Pokud to bude možné, rádi se zapojíme do dění 
v naší obci. 

    Helena Hrabálková za Správu kaple v Hruškách
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Březen – Svátek všech knih a čtenářů 
V březnu jako již každý rok si připomínáme významnost psaného slova.  
Kde se vlastně vzal původ slova kniha? Původ z latinského slova pro knihu Liber, 
pochází od Římanů, kteří používali tenkou vrstvu „ liber“, která se nachází      
mezi kůrou a dřevem stromu. Anglické slovo „book“ pochází z dánského slova 
pro knihy „bog“, což znamená bříza. První lidé v Dánsku psali právě na březovou 
kůru. A jednu dech beroucí zajímavost o knihách, potažmo největší knihovně      
na světě, jedná se o knihovnu kongresu, Washington DC, USA obsahující            
28 milionů knih a 532 kilometrů regálů. Pokud bychom šli cca 50 km za hodinu    
v autě, trvalo by nám 8 hodin projít všechny, a to bez přestávky. I s velkou fantazií 
si jen těžko dokážeme představit tu obrovskou plochu vyplněnou knihami            
od obyčejných až po ty nejvzácnější. 
V současné době nelze naši knihovnu navštěvovat v běžném režimu, ovšem         
od 8.3.2021 lze knihy telefonicky na čísle 702 061 767 nebo mailem 
stefanova.g@seznam.cz objednat, a to vždy v pondělí od 16:30 do 18:30, následně 
objednané knihy budou vydávány formou výdejového okénka (vchod ZŠ Hrušky) 
vždy ve čtvrtek taktéž od 16:30 do 18:30 hodin, samozřejmě za dodržení 
hygienických podmínek, tj. používání respirátorů a odstupu 2 metrů                 
mezi jednotlivými čtenáři. Děkuji předem za pochopení a trpělivost. Ráda bych 
Vás také pozvala na některou akci z cyklu „on-line“ přednášek a besed, které       
k příležitosti měsíce knihy pořádá KKD ve Vyškově. Jejich seznam a odkazy       
ke sledování lze nalézt na stránce https://www.kkdvyskov.cz/kalendar-akci.  
Nekonečná situace s pandemií nás naplňuje obavami, netrpělivostí a někdy i zlostí, 
ale zkusme volný čas, který jsme nuceni trávit ve svých domovech, zaměřit na staré 
touhy, na které nezbylo dost času, můžeme sledovat dokumenty o oblíbených 
tématech, věnovat se studiu cizího jazyka, vrátit se ke svému koníčku nebo knize, 
kterou jsme kdysi odložili, protože byla moc dlouhá nebo náročná k četbě. 
Na závěr bych ráda popřála všem občanům pevné zdraví, mnoho duševních i 
fyzických sil a energie k překonání této nelehké doby. 

Štefanová Gabriela 

mailto:stefanova.g@seznam.cz
https://www.kkdvyskov.cz/kalendar-akci
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Kalendář 
Kalendář je náš pomocník od dávných časů. Víme o něm, že je založen                
na zaznamenávání obvyklých astronomických jevů, jako jsou rotace Země kolem 
své osy (den), rotace Měsíce kolem Země (měsíc) a rotace Země kolem Slunce 
(rok). Obecně lze říct, že je to seznam 365 nebo 366 dnů srovnaných do 12 
měsíců a 52 týdnů po 7 dnech. Každý den má jiné jméno, každý den má někdo 
svátek, červeně jsou v něm označeny i jiné významné dny a svátky. Jména mají i 
měsíce. Tyto základní údaje jsou pro nás samozřejmostí. 
Ale víme o kalendáři jak a proč vznikl, víme, jak se náš kalendář jmenuje, víme 
také, že existují i jiné kalendáře? Už člověk doby kamenné poznal, že Měsíc 
zhruba jednou za necelých třicet dní na nebi prochází svými fázemi, pravidelně se 
vrací od novu zpět do novu, čímž vytváří jakýsi kalendář i s hodinami. 
Samotné slovo calendae (čti kalendé) pochází z latiny a označovalo první den        
v měsíci. Byl to den, kdy byli dlužníci podle římského práva povinni zaplatit své 
dluhy. Calendarium byla kniha, do níž se dluhy zaznamenávaly. 
Vznik kalendáře nepochybně souvisí s náboženstvím. Jeho prvotním požadavkem 
bylo sjednocení náboženských slavností a jiných významných událostí na stejnou 
dobu v roce. Protože na celé Zemi není jen jedno náboženství, proto známe i více 
kalendářů – např. čínský, indický, izraelský, židovský, tibetský aj. Kalendář 
nemusíme rozeznávat pouze podle náboženství, ale také podle v úvodu 
jmenovaných astronomických jevů. Pak je rozlišujeme na kalendáře sluneční 
(neboli solární), měsíční (lunární) a smíšené (lunisolární). Mezi ty, které jsou 
založeny na vzájemném pohybu Země a Slunce se řadí kalendář juliánský, 
gregoriánský, egyptský, makedonský, perský a římský.  
Náš současný kalendář se vyvinul z kalendáře starořímského, který byl v počátku 
kombinací kalendářů slunečního a měsíčního. Roku 45 př. n. l. tuto kombinaci 
upravil římský císař, vojevůdce a politik Gaius Julius Caesar tak, že tři roky měly  
po 365 dnech, čtvrtý byl přestupný a měl o jeden den víc, tedy 366. Tento kalendář 
se nazýval juliánský (podle jména Julius) a byť po mnoho staletí fungoval dobře, 
přesto kvůli postupnému opožďování vůči rovnodennostem nebo slunovratům,         
v něm časem narostly velké rozdíly. Od 14. století pod vlivem nových poznatků i 
technických možností docházeli učenci k názoru, že je nutné tuto chybu opravit.    
Už v roce 1582 činil rozdíl necelých 10 dní, což znamenalo, že největší svátek 
křesťanství Velikonoční neděle nebyla zdaleka tou první nedělí    po prvním jarním 
úplňku, jak správně bylo určeno. To pro římskou církev bylo zcela nepřípustné. 
Proto 24. února roku 1582 vydal papež Řehoř XIII. (latinsky Gregorius) bulu 
(veřejnoprávní listina vydaná papežem nebo císařem) Inter gravissimas, vyhlašující 
kalendářní reformu, v níž byly nepřesnosti přestupných let korigovány. Vydání 
nařízení předcházelo několikaleté zkoumání různých návrhů a řešení, které 
posuzovala papežská komise církevních i laických odborníků. Vznikl tak 
gregoriánský kalendář, který používáme dodnes. Různé země korekci kalendáře 
zaváděly postupně, některé dokonce až ve 20. století, jiné ji nepřijaly vůbec.  
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V dnešní době je rozdíl mezi juliánským 
a gregoriánským kalendářem 13 dní. 
Proto např. v Rusku, Srbsku a Řecku, 
kde se pravoslavné církve stále řídí 
juliánským kalendářem, nastávají 
Vánoce až 13 dní po Vánocích ostatních 
křesťanů.  
V českých zemích změnu v roce 1583 
ohlásil pražský arcibiskup Martin 

Medek z Mohelnice, katolický duchovní a 24. velmistr Rytířského řádu 
křižovníků s červenou hvězdou. Ale protestantsky smýšlející obyvatelstvo, 
šlechta, dokonce i astronomové ji odmítli. V témže roce přijetí nového kalendáře 
zamítl i zemský sněm. Bez ohledu na zamítavé stanovisko zemského sněmu a 
znovu za podpory Marina Medka reformu mandátem nařídil císař Rudolf II.         
3. prosince 1583. Z pondělí 6. ledna 1584 nastal skok na úterý 17. ledna.             
Ve Slezsku byla změna provedena z neděle 12. ledna na pondělí 23. ledna 1584. 
Moravští stavové ale mandátu neuposlechli a dál se řídili juliánským kalendářem. 
Druhé císařovo rozhodnutí již odmítnout nemohli, a tak po sobotě 3. října začal     
v neděli 14. října 1584 platit gregoriánský kalendář i na Moravě. Protože             
na kalendáři závisí výpočet data Velikonoc, tak se stalo, že v Čechách v roce 1584 
slavili Velikonoce o čtyři týdny dříve než na Moravě. Poslední město v Českém 
království, které přijalo gregoriánský kalendář, byla v roce 1588 Kadaň.  
Nejednotně a v různých ročních obdobích přijímaly reformu také ostatní země       
s protestantským a pravoslavným obyvatelstvem. V Nizozemí byla reforma 
přijata sice již v roce 1582, ale až koncem roku, čímž Nizozemci přišli               
o Vánoce. V Uhrách, tedy i na Slovensku se kalendář změnil v roce 1587, kdy 
se po 21. říjnu psal 1. listopad. Velký zmatek si způsobilo Švédsko. Místo přijetí 
reformy volilo vypouštění přestupného dne každých 40 let, čímž chtělo 
postupně dosáhnout sjednocení s gregoriánským kalendářem. Od zamýšlené 
reformy ale upustilo v roce 1712 a vrátilo se k juliánskému kalendáři. I ten 
Švédům působil zmatky, a tak v roce 1753 přijali kalendář gregoriánský. Složitá 
cesta ke gregoriánskému kalendáři vedla i v Anglii. Vzhledem k zapřisáhlému 
odporu anglikánské církve odkládala královna Alžběta I. (1533–1603) přijetí 
reformy. Pýcha Angličanů na svou odlišnost vůči zbytku Evropy byla zlomena  
v 18. století zvedající se vlnou kritiky stávajícího systému. Velká Británie         
na gregoriánský kalendář přistoupila v roce 1752, ve kterém po 2. září 
následovalo 14. září. 
Gregoriánský kalendář používaný v Evropě i Spojených státech není zdaleka 
jediným kalendářem. Na mnoha místech světa se léta počítají úplně jinak. 
Tibetští budhisté počítají svůj kalendář od založení tibetského království a       
v roce 2000 gregoriánského kalendáře už měli rok 2127. Jejich rok je vymezen 
dobou, kdy Slunce vstoupí dvakrát do znamení Berana, a je stejně jako čínský 
spojován s dvanácti zvířaty. Den začíná východem Slunce, a ne nultou hodinou 
jako např. v Evropě.  
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I když byl v roce 1912 v Číně oficiálně zaveden gregoriánský kalendář, svátky se 
řídí podle lunárního kalendáře. Ten začíná v novoluní, tj. mezi posledními dny 
našeho ledna a polovinou února. Rok 2000 byl podle čínského kalendáře čtyřtisící 
šestistý devadesátý osmý (4698). Měření času je v Číně spojeno se zvířecí 
symbolikou. 
Základní jednotkou židovského kalendáře je den končící západem slunce. Sedmý 
den v týdnu je šábes, pro Židy je to den sváteční, který začíná v pátek po západu 
slunce a pokračuje v sobotu. V čase šábesu je zakázána veškerá pracovní činnost. 
Oficiálně se však Izrael řídí gregoriánským kalendářem.  
Islamisté počítají svůj kalendář od roku 622, tj. od odchodu proroka Mohameda    
z Mekky do Mediny. Islámský kalendář je lunární, má 12 měsíců o délce 
střídavě 30 a 29 dní, přičemž rok má 354 dny, je o 11 dní kratší než kalendář 
gregoriánský. Úskalí islámského kalendáře spočívá v přemisťování muslimských 
měsíců v průběhu roku. Tak se stane, že jeden rok může být určitý měsíc 
uprostřed zimy, jiný rok uprostřed léta.  

              Židovský kalendář     Islámský kalendář 

Etiopané se neřídí podle gregoriánského ani juliánského kalendáře, i když 
vyznávají křesťanství. Používají vlastní lunárně solární kalendář. Jeho originalita 
spočívá v tom, že začíná o sedm let dříve než náš letopočet. To pramení                 
z přesvědčení tamní církve, že se Ježíš Kristus narodil o sedm let dříve, než udává 
gregoriánský kalendář. 
Mayský kalendář byl tvořen ze tří částí a 
orientoval se podle Slunce. Měl celkem 365 
dní, skládal se z osmnácti měsíců o dvaceti 
dnech a jednoho měsíce s pěti dny. Ten byl 
na konci roku a o jeho dnech se říkalo, že 
byly nešťastné a neblahé. Střediskem mayské 
říše bylo v prvním tisíciletí našeho letopočtu 
území Guatemaly. Dodnes tam indiáni 
uctívají tradice svých předků a řídí se       
podle kalendáře starého 5125 let. Je to 
mytické datum, kdy se údajně zrodil mayský lid.                           Mayský kalendář                       
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A ještě jedna zajímavost na konec. Rok 2021 gregoriánského kalendáře začal     
v pátek 1. ledna a skončí také v pátek, ale 31. prosince. V České republice bude 
mít 252 pracovní dny a 13 státních a jiných svátků, z nich 9 připadne                    
na mimovíkendové dny. V neděli 28. března ve 2:00 si posuneme ručičky hodin 
na třetí hodinu, začne platit letní čas. Ten skončí v neděli 31. října ve 3:00, kdy se 
vrátíme zpět na druhou hodinu. 
Zajímavé je, že i rok 2022 začne a 
skončí ve stejný den. Začne v sobotu 
1 . l e d n a a s k o n č í v s o b o t u                  
31. prosince. 
Organizace spojených národů vyhlásila 
rok 2021 za Mezinárodní rok míru a 
důvěry, Mezinárodní rok kreativní 
ekonomiky pro udržitelný rozvoj, 
Mezinárodní rok ovoce a zeleniny a 
Mezinárodní rok eliminace dětské 
práce. 

Jaká významná výročí si v roce 2021 připomeneme? Například tato:  
1100 let od zavraždění sv. Ludmily na Tetíně (15. 9. 921), manželky prvního 
historicky doloženého Přemyslovce, knížete Bořivoje I., matky knížete Vratislava 
I., babičky sv. Václava, kněžny a světice, patronky země české (nar. asi 860). 
660 let od narození českého panovníka Václava IV. (nar. 26. 2. 1361, zemř. 16. 8. 1419) 
630 let od založení Betlémské kaple v Praze (24. 5. 1391) 
550 let od smrti českého krále Jiřího z Poděbrad (nar. 23. 4. 1420, zemř. 22. 3. 1471) 
400 let od popravy 27 českých pánů na Staroměstském náměstí v Praze, účastníků 
českého stavovského povstání (21. 6. 1621) 
400 let od narození Bohuslava Balbína, literáta a historika (nar. 3. 12. 1621, zemř. 
29. 11. 1688) 
300 let od prohlášení Jana Nepomuckého blahoslaveným (31. 5. 1721) 
200 let od narození Karla Havlíčka Borovského, novináře, básníka, politika a 
národního buditele (nar. 31. 10. 1821, zemř. 29. 7. 1856) 
180 let od narození Antonína Dvořáka, hudebního skladatele (nar. 8. 9. 1841, 
zemř. 1. 5. 1904) 
140 let od slavnostního otevření Národního divadla v Praze operou Bedřicha 
Smetany Libuše (11. 6. 1881) 
100 let od smrti Jana Janského, objevitele čtyř krevních skupin (nar. 3. 4. 1873, 
zemř. 8.9. 1921) 
30 let od ukončení odsunu sovětských vojsk z území Československa (21. 6. 1991) 

Jana Štefanová 
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Nový "doplněk našich šatníků" - rouška a respirátor 
Tato dvě slova jsou v posledním roce kromě toho COVID asi nejčastěji slýchaná. 
Přináším krátké shrnutí, jaké roušky či respirátory si pro svou ochranu vybrat. 
Nejjednodušší plátěné bavlněné roušky – jednovrstvé, vícevrstvé nebo                 
s vloženým (zejména nonovlákenným filtrem). Tyto roušky nesplňují žádnou 
normu, nejsou testovány. Jejich účinnost není vysoká, ale zcela jistě slouží, 
poskytují ochranu zejména pro okolí nositele. Varianty s filtrem s vysokou 
filtrační účinností jsou efektivní. Problémem těchto roušek může být jejich 
nedokonalá těsnost na obličej, výhodou naopak opakovaná použitelnost. 
Tyto roušky jsou určeny pro osoby bez příznaků nemoci a pro použití při kontaktu 
s osobami, které rovněž nevykazují známky nemoci. 
Vyšší úroveň běžných roušek představují tzv. komunitní roušky - obličejové 
roušky pro veřejnost. Ty splňují evropskou specifikaci CWA 17553. Jsou 
podobné těm bavlněným, obsahují však nějakou odolnější vrstvu.  Mají střední 
filtrační účinnost (cca 70 %). Opět slouží spíše pro ochranu okolí. Jsou určeny  
pro veřejnost, ne pro zdravotníky; jsou určeny pro opakované použití. 
Dobrou úroveň ochrany poskytují zdravotnické obličejové masky (modré, 
zelené - skládané). Ty by měly plnit evropskou normu EN 14683+AC. Jakožto 
zdravotnický prostředek jsou určeny zejména pro zdravotnický personál, ale nejen 
pro něj, podléhají povinné certifikaci a nesou označení CE. Opět nejsou cílené     
na přímou ochranu nositele, ale na zamezení přenosu infekce z nositele do okolí. 
Existují ve třídách I / II/ IIR; jde o jednorázový výrobek. Mají dobré filtrační 
vlastnosti (95 – 98 %), nezajišťují ovšem dostatečné přilnutí na obličej. 
Nejvyšší míru ochrany poskytují respirátory – ty by měly plnit evropskou normu 
EN 149+A1 a nést označení CE. Jde o osobní ochranný prostředek, chrání tedy 
přímo nositele. Respirátor bez výdechového ventilu chrání rovnocenně nositele i 
jeho okolí (využití zejména ve zdravotnictví). Varianty s výdechovým ventilem, 
který nefiltruje vydechovaný vzduch, chrání pouze nositele. Dělí se do tříd FFP1/ 
FFP2 a FFP3 s filtrační účinností 80/ 94/ 99 %. Jsou testovány z hlediska 
filtrační účinnosti, prodýchatelnosti a také těsnosti (měří se i množství oxidu 
uhličitého vznikajícího pod respirátorem). Mohou být jednorázové (NR) nebo 
opakovaně použitelné (R). Podobné těmto typům jsou čínské nebo americké 
varianty nesoucí označení KN95 nebo N95 – nejsou však testované v plném 
rozsahu jako ty FFP, vysokou ochranu však poskytují. Nicméně neprošly 
povinnou evropskou certifikací a bez ní by neměly být na evropský trh umístěny. 
Obecně lze shrnout, že všechny typy roušek a masek chrání, především však okolí 
nositele, ale i to je předpoklad minimalizace šíření nákazy. Jen respirátor chrání 
cíleně nositele. Vždy je lepší něco než nic. Při nákupu si dejte pozor, zda-li výrobky 
nesou označení normy EN 14683+AC nebo EN 149+A1 v případě respirátorů a 
označení CE, což je potvrzením, že byly pro evropský trh řádně certifikovány. 
Přeji všem, abychom tyto výrobku už brzy nemuseli potřebovat. 

Svatava Horáčková
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MAS Slavkovské bojiště 
MAS Slavkovské bojiště ve spolupráci s projektem Podnikni to! od března 
rozjíždí bezplatný kurz pro širokou veřejnost. Dne 16.3. se koná první kurz 
Podnikni to! určený pro všechny, kteří uvažují o realizaci vlastního projektu nebo 
i pro ty, kteří již aktivně podnikají.  
Mgr. Hana Tomanová, manažerka CLLD - MAS Slavkovské bojiště, z.s.,  
Hrušky 166, 683 52 Hrušky u Brna www.slavkovskebojiste.cz 
Mobil: +420 604 318 732;   e-mail: tomanova@slavkovskebojiste.cz

http://www.slavkovskebojiste.cz
mailto:tomanova@slavkovskebojiste.cz
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Tajenka na závěr 
Na závěr březnového čísla jsme pro Vás připravili malou křížovku. Pokud zrovna 
nepůjdete na procházku do okolí Hrušek, můžete si den oživit krátkým luštěním. 
Zakomponovány jsou jak všeobecné pojmy, tak ty čistě hrušecké. Prosíme               
o shovívavost, jde o čistě amatérský pokus.  
Přejeme dobrou zábavu a neberte to příliš vážně, jde o legraci. 

Adéla a Matěj H. 
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